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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 106)
11 grudnia 2013 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posła Ireneusza Rasia (PO), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– projekt planu pracy Komisji na okres od 1 stycznia do 30 czerwca 2014 r.

W posiedzeniu udział wziął Tomasz Półgrabski podsekretarz stanu w Ministerstwie Sportu i Turystyki.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Anna Czechowska i Artur Zaniewski  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Stwierdzam kworum i otwieram posiedzenie Komisji. Witam serdecznie licznie przy-
byłych gości, czyli pana Tomasza Półgrabskiego. Dzisiejsze posiedzenie ma charakter 
techniczny. Wszystkim zasiadającym w podkomisji do spraw zmian w ustawie o impre-
zach masowych pragnę powiedzieć, że o godzinie 11:30 w tej sali odbędzie się pierwsze 
spotkanie robocze z udziałem naszych gości. Zapraszam serdecznie wszystkich członków 
tej podkomisji do udziału w spotkaniu.
Zgodnie  z regulaminem Sejmu musimy na początku  stycznia przesłać plan pracy 

Komisji pani marszałek. Został on wstępnie przygotowany przez prezydium Komisji. 
Otrzymali państwo na nośnikach elektronicznych propozycję planu pracy. Przy okazji, 
chciałem powitać panią poseł – to wielki powrót – Iwonę Guzowską, która znów zasiada 
w składzie naszej Komisji. W każdej swojej kadencji – to już trzecia w parlamencie – pani 
poseł jest aktywna w zakresie spraw sportu. 
Mam pytanie formalne – czy ktoś do porządku obrad ma uwagi? Mamy do rozpatrze-

nia jeden punkt – plan pracy. Bardzo proszę, głos ma poseł Jan Tomaszewski. 

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Panie przewodniczący, panie ministrze. Korzystając z obecności pana ministra chciał-
bym złożyć wniosek na jego ręce. Mam nadzieję, że się do niego ustosunkuje. Podczas 
naszego ostatniego posiedzenia, w którym uczestniczyli przedstawiciele Polskiego Komi-
tetu Olimpijskiego, mogliśmy usłyszeć, że w dniu 21 stycznia ustalona zostanie  lista 
zawodników. Czy pan minister otrzyma skład akredytowanych zawodników? Chciałbym, 
aby ta lista została przedstawiona członkom Komisji. Chodzi o sportowców, w ujęciu 1:1 
z członkami wsparcia, którzy będą zatwierdzeni przez PKOl. Zauważyłem pewną roz-
bieżność pomiędzy opinią pana ministra a przedstawicieli PKOl. Pragnę, aby taka lista 
została dostarczona członkom Komisji. Jest to moja wielka prośba do pana ministra.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Od razu pan minister udzieli odpowiedzi.

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Sportu i Turystyki Tomasz Półgrabski:
Panie przewodniczący, szanowni państwo, przedstawię mechanizm zatwierdzania składu 
reprezentacji  olimpijskiej.  Polski  Komitet  Olimpijski  podczas  posiedzenia  zarządu, 
po wcześniejszym przesłaniu przez polskie związki sportowe propozycji składu zawod-
ników i osób towarzyszących, przyjmuje go. Jako minister dowiaduję się o tych decy-
zjach z mediów lub od PKOl. Jeśli PKOl zatwierdzi reprezentację, prześlę taką listę. Jest 
to zadanie i obowiązek komitetu, ja nie mam na to żadnego wpływu.
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Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Rozumiem, panie ministrze. W takim razie mam prośbę do pana przewodniczącego, 
abyśmy jako Komisja zwrócili się do Polskiego Komitetu Olimpijskiego, aby przedsta-
wił nam taką listę. Nie dysponujemy nią, dlatego chciałem o to prosić pana ministra, 
za co przepraszam.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zwrócę się z taką prośbą, abyśmy dowiedzieli się, kto znajduje się w składzie tzw. ekipy 
akredytacyjnej.

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Kolejne zgłoszenie – do porządku obrad? Może najpierw go zatwierdzę, a potem przej-
dziemy do omówienia…

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Chcę poruszyć kwestię formalną – zapytanie odnośnie do złożonego wniosku. Pan mini-
ster udzielił odpowiedzi, ale chciałbym doprecyzować część pytania, która mnie intere-
suje. Proszę o przedstawienie Komisji składu ekipy, która pojedzie na igrzyska – z Mini-
sterstwa Sportu  i Turystyki oraz  innych organów państwowych – abyśmy wiedzieli, 
kto pojedzie za pieniądze podatników na tę olimpiadę. Taka jest moja prośba. Dziękuję 
bardzo.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dziękuję. Czy pana zgłoszenie również jest do porządku obrad? Nie. W związku z tym, 
że nie ma formalnych wniosków odnośnie do porządku obrad,  stwierdzam,  iż  został 
przyjęty. Teraz przystępujemy do omówienia planu pracy. Projekt znajduje się przed 
państwem. Proszę o uzasadnienie wniosku o zmianę planu w miesiącach maju i czerwcu 
– informacja ministra nauki i szkolnictwa wyższego oraz ministra sportu i turystyki 
na temat dostępu studentów z niepełnosprawnościami do zajęć wychowania fizycznego 
oraz współzawodnictwa sportowego. Bardzo proszę.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (SLD):
Panie przewodniczący, panie ministrze, Wysoka Komisjo, w dniu wczorajszym odbyło 
się posiedzenie Rady Sportu Osób Niepełnosprawnych z udziałem m.in. pana ministra 
Andrzeja Biernata oraz pana ministra Tomasza Półgrabskiego. Podczas tego spotkania 
jeden z przedstawicieli zgłosił propozycję, aby Komisja wysłuchała informacji ministra 
nauki i szkolnictwa wyższego oraz przedstawiciela Akademickiego Związku Sportowego 
na temat  dostępu,  na publicznych  uczelniach,  studentów  z niepełnosprawnościami 
do zajęć wychowania fizycznego oraz współzawodnictwa sportowego. Podany został przy-
kład Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Jest tam 1 tys. niepełnospraw-
nych studentów. Powinniśmy zainteresować się, czy dla tych studentów przygotowana 
jest zindywidualizowana oferta zajęć wychowania fizycznego,  sportu  i ewentualnego 
udziału we współzawodnictwie sportowym – na uczelniach publicznych i w środowisku 
studenckim, czyli w systemie międzyuczelnianym. Dziękuję.
Mam jeszcze jeden wniosek, pragnę zapytać o pewne szczegóły. W punkcie drugim 

planu pracy Komisji przewidujemy informację ministra sportu i turystyki na temat pla-
nów inwestycyjnych, ze szczególnym uwzględnieniem instytucji strategicznych dla pol-
skiego sportu. Chciałbym prosić pana ministra, aby ten temat połączony był z informacją 
na temat środków oraz limitów dla poszczególnych województw w roku 2014. Plan jest 
nam znany, kryteria również, w związku z tym są to tylko wyliczenia techniczno-organi-
zacyjne. Jeśli państwo nie są w stanie zrobić tego w styczniu – zwykle omawialiśmy ten 
temat w późniejszym terminie – możemy zastanowić się, czy nie warto przełożyć sprawy 
w czasie, z uwzględnieniem tematów dotyczących województw.
W punkcie nr 7 planu pracy Komicji przewidujemy informację ministra sportu i tury-

styki oraz prezesów spółek celowych na temat planów finansowych – chciałbym, aby 
dodane zostało sformułowanie „planów finansowych spółek oraz działalności Stadionu 
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Narodowego w roku 2014”. Pragnę, aby przedstawiono nam wykonanie planów w roku 
2013 oraz projekty i plany spółek przewidziane do realizacji w roku 2014.
Chciałem jeszcze dodać kilka słów do wypowiedzi pana posła Jana Tomaszewskiego. 

Jako ludzie tworzący prawo w sporcie  i Komisja musimy podejść w sposób delikatny 
do oczekiwań wobec podmiotu, który, zgodnie z Kartą Olimpijską, jest niezależny i któ-
remu przypisaliśmy – któremu MKOl przypisał, jako jedynemu – prawo do zatwierdza-
nia składu do udziału w igrzyskach olimpijskich. W związku z powyższym proponuję, 
aby zgodnie z wypowiedzią pana przewodniczącego poprosić o tę informację, po wydaniu 
przez PKOl decyzji odnośnie do listy zawodników. Gdyby miała być to informacja udzie-
lona przed ustaleniem decyzji przez PKOl, miałbym wątpliwości, czy Komisja ma prawo 
mieć na nią wpływ. Moim zdaniem, nie ma takiego prawa. Tak  jak od każdego pod-
miotu działającego zgodnie z polskim prawem, Komisja ma prawo oczekiwać informacji 
od PKOl. Potrzeba takiej informacji  jest uzasadniona, zapewne z tym uzupełnieniem, 
o którym mówił pan poseł Marek Matuszewski, dotyczącym bezpośrednio resortów rzą-
dowych i instytucji, które współpracują z PKOl. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dziękuję bardzo. Głos ma poseł Paweł Papke, a następnie poseł Jan Tomaszewski.

Poseł Paweł Papke (PO):
Szanowni państwo, punkt nr 14 – jeśli chcielibyśmy dowiedzieć się czegokolwiek na temat 
usługi przekazu medialnego, w aspekcie mistrzostw świata, proponuję zaprosić prezesa 
Polsatu. Polsat jest współorganizatorem i jedynym upoważnionym do transmisji meczów 
z mistrzostw świata w 2014 roku.

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Podobno prawa do transmisji zostały sprzedane. Jest to informacja, która pojawiła się 
na przełomie ostatniego tygodnia. Polsat sprzedał prawa telewizyjne. Nie wiem, komu 
je sprzedał.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Myślę,  że są zaangażowani w ten projekt bezpośrednio. Jeśli  tylko zechcą stawić  się 
na zaproszenie  –  nie  możemy  żądać  od spółek  stawiennictwa,  jedynie  od organów 
publicznych  jak  np. TVP  –  to przybędą  na posiedzenie. Kiedyś  podczas  posiedzenia 
Komisji przedstawiciele Polsatu byli obecni – ich zaangażowanie w sport jest oczywiste. 
Dziękuję za tę uwagę. Ponownie wypowie się pan Jan Tomaszewski. Kolejne zgłoszenia 
to: pan poseł Wontor, pan poseł Moskal, pani poseł Niemczyk.

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Panie przewodniczący, odpowiadając mojemu szanownego koledze, broń Boże nie chcę 
wpływać na skład reprezentacji. Poprosiłem pana ministra  i pana przewodniczącego 
o przedstawienie  listy  zatwierdzonej  przez  PKOl  po 21  stycznia  2014.  Panie  pośle, 
podobnie jak pan obecnie, zasiadałem kiedyś w zarządzie PKOl i wiem, na jakich zasa-
dach się prowadzi te głosowania – ty zagłosuj na mnie, a ja na ciebie. To jest ich sprawa, 
są niezależną jednostką.
Jeśli chodzi o kwestie planu pracy Komisji, to chciałbym zaproponować, aby w punk-

cie  nr  3  zaprosić  polską  federację  futbolu,  czyli  związek,  przedstawicieli  Zbigniewa 
Bońka i ekstraklasę – chyba zmienili nazwę na Pierwszą Ligę Polską. Dlaczego to pro-
ponuję? Wydaje mi się, że warto podczas tego posiedzenia Komisji zaprosić te osoby. 
Bezpieczeństwo na stadionach jest niemal idealne. Problem stanowią dojazdy na mecze. 
Chcę, abyśmy podczas posiedzenia przyjęli wniosek – kto jest organizatorem, co wolno 
robić podczas imprezy. Bez przedstawicieli środowiska nie będzie to możliwe. Proszę, aby 
zostali zaproszeni przedstawiciele federacji futbolu i pierwszej ligi. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dziękuję. Głos ma poseł Bogusław Wontor.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, panie ministrze, moja pierw-
sza uwaga jest skierowana do pana posła Tomaszewskiego. Proszę nie pouczać posłów 
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odnośnie do zadawania pytań i nie wyręczać pana ministra w tłumaczeniu i udzielaniu 
odpowiedzi. Gdy będzie pan ministrem, będzie pan mógł to robić. Druga kwestia, jeśli 
chodzi o to, co powiedział pan poseł Tomaszewski, dotyczy zajęć sportowych dla osób nie-
pełnosprawnych na wyższych uczelniach. Ten temat rozszerzyłbym o informację mini-
stra sportu i turystyki. Chodzi o przeanalizowanie tego, co robimy, aby te zajęcia były 
realizowane. W chwili obecnej uczelnie mają dużą autonomię w tym zakresie i nie mamy 
możliwości oddziaływania na nie przez Ministerstwo Nauki  i Szkolnictwa Wyższego. 
Możemy  stosować  jedynie  lobbing w tym zakresie. Ministerstwo Sportu  i Turystyki 
mogłoby przedstawić realizowane przez siebie działania, aby zajęcia sportowe na tych 
uczelniach się odbywały.
Moja uwaga w sprawie planu pracy panie przewodniczący jest taka, abyśmy w stycz-

niu pod obrad Komisji wprowadzili informację ministra sportu i turystyki oraz być może 
również ministra obrony narodowej. W tym samym dniu, gdy odbyło się posiedzenie 
naszej Komisji, obradującej wspólnie z Komisją Obrony Narodowej, żandarmeria weszła 
na teren zespołów sportowych i wyraziła zainteresowanie centrami sportowymi. Coś się 
dzieje, poruszałem ten temat podczas tamtego posiedzenia. Chciałbym, aby pan mini-
ster przekazał nam informację – o co chodzi? Na zlecenie prokuratury obecnie badane 
są wszystkie zespoły na terenie całej Polski. Dobrze byłoby, abyśmy jako Komisja mieli 
informacje na ten temat. Proszę o wpisanie tego do planu pracy. 

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Może najpierw złożymy zapytanie w formie interpelacji? Jeśli prowadzone jest postępo-
wanie w prokuraturze, to nie otrzymamy żadnych informacji.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Niech chociaż powiedzą, dlaczego prowadzone jest to postępowanie. To bardzo istotna 
sprawa dla naszej Komisji – zakres sportu w wojsku. Żandarmeria wchodzi na teren 
związków na zlecenie prokuratury, a my siedzimy cicho. To byłoby niepoważne z naszej 
strony.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Nie mówię, że powinniśmy siedzieć cicho, ale są odpowiednie instytucje i pracują nad 
wyjaśnieniem tych spraw. Umówmy się, że złożę pisemny wniosek o informacje w tej 
sprawie. Jeśli te informacje będą mogły być przedstawione w formule posiedzenia Komi-
sji, zaproszę w pierwszym możliwym terminie właściwych przedstawicieli na obrady. Nie 
wiem, czy będzie to możliwe w styczniu – zobaczymy. 
Proszę sekretariat, aby zapisał, że uwaga pana posła została przyjęta. Głos ma pan 

poseł Moskal, bardzo proszę.

Poseł Kazimierz Moskal (PiS):
Panie  przewodniczący, Wysoka  Komisjo,  panie ministrze,  szanowni  państwo, mam 
prośbę, aby uzupełnić plan pracy o temat – informacja ministra sportu i turystyki oraz 
prezesa Polskiego Związku Badmintona na temat działalności związku i planów na przy-
szłość, ze szczególnym uwzględnieniem procesu realizacji upowszechniania badmintona 
wśród dzieci i młodzieży. Ta kwestia jest związana z tym, że Polski Związek Badmintona 
realizuje pilotażowy program w województwie świętokrzyskim i chce upowszechnić ten 
sport, wprowadzić do szkół zajęcia z badmintona. To jedna z dyscyplin, które rozwijają 
sprawność fizyczną. Jest to sport mało kosztowny. Inicjatywa wyszła ze strony Polskiego 
Związku Badmintona. Prosiłbym o uwzględnienie tego tematu w planie pracy Komisji 
na przełomie lutego i marca przyszłego roku. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Przyjmuję ten wniosek. Wpiszemy go w wolnym okienku,  jeśli pan poseł nie ma nic 
przeciwko. Bardzo proszę, głos ma pani poseł Małgorzata Niemczyk, a następnie pan 
poseł Grzegorz Janik.

Poseł Małgorzata Niemczyk (PO):
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący. Panie ministrze, szanowni państwo, w mojej 
ocenie zaproponowany w planie pracy punkt nr 6 – rozpatrzenie informacji Najwyższej 
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Izby Kontroli o wynikach kontroli wychowania fizycznego i sportu w szkołach publicz-
nych i niepublicznych powinien zostać rozszerzony. W naszym gronie już nieraz poru-
szaliśmy temat lekcji wychowania fizycznego w szkołach. Wydaje mi się, że powinniśmy 
zaprosić przedstawicieli Ministerstwa Edukacji Narodowej i temat omówić w szerszym 
gronie. Warto zastanowić się, aby w przyszłości może powołać podkomisję, która wypra-
cowałaby projekt, aby lekcje wychowania fizycznego były traktowane przez szkoły w spo-
sób należyty. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Uzupełniam ten punkt planu pracy Komisji – to będzie wspólne posiedzenie Komisji Kul-
tury Fizycznej, Sportu i Turystyki oraz Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży. Chcemy, 
aby ten nacisk był skuteczny. Komisja Edukacji, Nauki i Młodzieży otrzyma od nas taką 
propozycję. Bardzo proszę, głos ma Grzegorz Janik.

Poseł Grzegorz Janik (PiS):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, chciałbym wypowiedzieć się odnośnie do punktu 
nr 8 – informacji ministra na temat Centralnego Ośrodka Sportu. Chciałbym, aby odbyło 
się posiedzenie wyjazdowe w COS. Rozmawiamy o inwestycjach w COS, zupełnie nie 
znamy jednak realiów i rzeczywistości. Byłoby zasadne, aby posiedzenie Komisji odbyło 
się w Centralnym Ośrodku Sportu, w którym prowadzone  są największe  inwestycje. 
Decyzja zależy od pana.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Decyzja jest taka, że posiedzenie odbędzie się w lutym, w Spale. Tradycyjnie w stycz-
niu przebywamy w Zakopanym, tym razem odwiedzimy Spałę, ze względu na logistykę 
i zorganizowany przejazd. Postaram się, aby był to wyjazd dwudniowy – wyczytałem 
tę prośbę  z oczu  pana  posła  Janika,  że chciałby,  aby  te  sprawy  traktować  rzetelnie 
i dokładnie. Bardzo proszę, głos ma poseł Marek Matuszewski, a następnie pan poseł 
Zbigniew Pacelt.

Poseł Zbigniew Pacelt (PO):
Może zabiorę głos jako pierwszy, bo nawiązałbym do tego tematu?

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Proszę bardzo.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Bardzo proszę.

Poseł Zbigniew Pacelt (PO):
Panie przewodniczący, koleżanki i koledzy, pragnę przypomnieć, że odbyło się wyjazdowe 
posiedzenie w COS w Szczyrku. Obecny był wtedy jeden poseł miejscowy, a drugi poseł 
dojechał. Chciałbym jedynie przypomnieć ten fakt.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Panie pośle, to będzie zdecydowana różnica, bowiem zwołam tam posiedzenie Komi-
sji, a nie wyjazd prezydium z zaproszeniem posłów. Jeśli będzie posiedzenie Komisji, 
to należy przedstawić usprawiedliwienie w przypadku nieobecności. Rozumiem pana 
intencje oraz wypowiedź pana posła Janika – podczas tego posiedzenia tylko wyjątkowe 
przypadki nieobecności będą usprawiedliwione. Należy poważnie potraktować temat 
centralnych ośrodków sportu. Od lat jest on spychany na boczny tor, a powinniśmy się 
tym zająć. Głos ma pan poseł Marek Matuszewski.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Panie  przewodniczący,  chciałbym,  aby podczas  styczniowego posiedzenia, w ramach 
informacji  o bezpieczeństwie ministra  spraw wewnętrznych oraz Komendy Głównej 
Policji, obecni byli, nie tylko, jak prosił pan poseł Jan Tomaszewski, przedstawiciele ligi 
piłki nożnej, ale również przedstawiciele stowarzyszeń kibiców.
Szanowna Komisjo, nie może być tak, że dowództwo Policji – szeregowi policjanci 

świetnie wykonują polecenia, tylko trzeba umieć nimi dowodzić – pragnie, aby mecze 
odbywały się bez kibiców przyjezdnych. Szanowna Komisjo nie jesteśmy krajem trze-
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ciego świata. Nie chcę obrażać innych krajów. Jesteśmy w Unii Europejskiej. Kibice mają 
prawo jeździć na mecze wyjazdowe. Jeśli dowództwo Policji nie jest w stanie sobie z tym 
poradzić,  jako Komisja musimy wyciągnąć  z tego wnioski. Proszę w związku  z tym, 
aby stowarzyszenia kibiców mogły wziąć udział w tym posiedzeniu Komisji. Chcemy 
wysłuchać tego, co mają do powiedzenia – Policja, Polski Związek Piłki Nożnej  i liga 
oraz kibice. Bardzo proszę o zaproszenie również przedstawicieli stowarzyszeń kibiców.
Chciałbym również poprzeć wniosek pana posła Wontora, który dotyczył wojskowych 

zespołów sportowych. Na ich teren weszła prokuratura. Chcielibyśmy się dowiedzieć, 
jakie są wyniki tej kontroli i powody tego wtargnięcia. Prosiłbym, aby ta informacja zna-
lazła się w planie pracy. 
Ostatnia kwestia Wysoka Komisjo – mamy nowego ministra. Przewidujemy infor-

mację tegoż ministra oraz prezesa zarządu głównego Szkolnego Związku Sportowego 
dotyczącą tematu realizacji programu Animator „Moje Boisko – Orlik 2012”. Dlaczego 
nie ma informacji  o „Białym Orliku”? Mamy  realizować  igrzyska  olimpijskie. Panie 
ministrze, w Kanadzie…

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
To jest jedynie przeoczenie. Wpisujemy „Białego Orlika”.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Świetnie. Dokończę moją wypowiedź. Podchodzi pan do hokeja na lodzie i jazdy na łyż-
wach panie ministrze tak,  jakby to była jakaś abstrakcja. Szanowny panie ministrze, 
zapomina pan o ważnych sprawach. Na „Orlikach” można szkolić młodych adeptów 
w hokeju. W Kanadzie na banknotach są mali hokeiści – wyobraża pan to sobie? W Cze-
chach – dzięki koledze Janikowi mogłem oglądać mecz, ale nie dojechałem na niego 
z powodu wichury – hokej jest sportem masowym.
Jest pan przedstawicielem naszego rządu w randze wiceministra, zastępcą pana Bier-

nata, ale zapomina pan o „Białym Orliku” i hokeju. Jednocześnie chcecie, aby zimowe 
igrzyska olimpijskie odbyły się w Małopolsce. Bardzo proszę panie ministrze, na drugi 
raz nie zapominać o hokeju i „Białych Orlikach”. Wedle informacji pani minister Muchy 
na tych „Orlikach” rozpoczęto szkolenie adeptów hokeja. Pan nadal jest wiceministrem 
i powinien powiedzieć pan panu ministrowi Biernatowi, że coś należy zrobić w tej spra-
wie. Mogę sobie zażartować, że poseł Matuszewski z opozycji ma o to zabiegać? Chyba 
nie o to chodzi. O ile dobrze wiem, pan poseł przewodniczący Raś również bardzo popiera 
hokej, podobnie czyni większość składu tej Komisji. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Muszę powiedzieć panu, że żałuję, iż nie zostałem hokeistą.

Poseł Małgorzata Niemczyk (PO):
Grałby pan w ataku.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Jeśli chodzi o hokej, to muszę panu powiedzieć, że minister zlecił kontrolę w związku 
z tą sprawą, która obecnie trwa. Sytuacja w PZHL jest kryzysowa, trudno myśleć o tym, 
aby ta dyscyplina sportu rozwijała się w takich warunkach. System szkolenia musi być 
stworzony od nowa  i z pewnością zostanie pan zaproszony do konsultacji w tej kwe-
stii. Musimy zrobić krok naprzód. Kontakty ze Słowakami, poza  faktem, że dotyczą 
wspólnego projektu olimpijskiego, dotyczą wymiany doświadczeń w hokeju. Pamiętają 
państwo,  że spotkaliśmy  się  w Bratysławie  i prowadziliśmy  dyskusję  na ten  temat. 
W styczniu przyjedzie delegacja ze Słowacji, będziemy próbowali uzyskać od nich know-
-how. Na Słowacji  jest to sport narodowy, u nas nie. Można porównać futbol w Polsce 
z hokejem na Słowacji. Z pewnością jednak będziemy musieli wspólnie usiąść do dyskusji 
z panem ministrem. Musimy odrzucić to, co jest balastem dla polskiej federacji hokeja. 
Obecnie nie ma w tej dziedzinie współpracy, a bez tego nie da się nic zrobić. Uwagi pana 
posła zostały zapisane i będą wdrożone – to były uwagi formalne. 
Głos zabrać chciał  jeszcze pan poseł Rząsa, debiutujący w składzie naszej Komisji 

w tej kadencji, a także panowie posłowie: Roman Kosecki, Jan Tomaszewski oraz Bogu-
sław Wontor.
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Poseł Marek Rząsa (PO):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, panie ministrze, chciałbym odnieść się do punktu 
nr 6, o którym mówiła pani poseł Niemczyk. Jeśli to możliwe, prosiłbym o rozszerzenie 
go o kolejny raport Najwyższej Izby Kontroli, który niedawno się ukazał, dotyczący zwol-
nień  lekarskich z zajęć z wychowania fizycznego. Myślę, że analiza tego raportu  jest 
ważna, biorąc pod uwagę, że ministerstwo realizowało kampanię „Stop Zwolnieniom 
z WF-u”. Pragnę poinformować państwa, że jestem po pierwszych rozmowach z panią 
minister Kluzik-Rostkowską  i będzie  nam przedstawiona  informacja  bieżąca w tym 
zakresie. To obecnie jest duży problem. Moja propozycja oferuje dobre połączenie tema-
tów – wychowania fizycznego w szkole i zwolnień lekarskich. Jest już nowy raport NIK 
w tej sprawie. Jeśli to możliwe, proszę o uwzględnienie tych zmian w punkcie nr 6 planu 
pracy w lutym. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Uwzględniliśmy to już. Będziemy analizowali wszystkie aktualne raporty Najwyższej 
Izby Kontroli i odniesiemy się do nich. Nowy raport NIK, tak jak powiedział pan poseł 
Marek Rząsa – jeszcze do nas nie wpłynął. Na bazie tego raportu będziemy prowadzili 
debatę z komisją do spraw edukacji. Głos mają posłowie Kosecki i Marczułajtis-Walczak, 
bo wypowiadają się po raz pierwszy podczas dzisiejszego posiedzenia Komisji.

Poseł Roman Kosecki (PO):
Panie przewodniczący, proszę, aby w jednym z punktów planu pracy uwzględnić posie-
dzenie wspólne z Komisją Zdrowia lub przedstawicielami Ministerstwa Zdrowia, doty-
czące tematu badań lekarskich. Wiemy, że badania specjalistyczne są trudnodostępne. 
Aby grać w sezonie, trzeba mieć zezwolenie. Jest z tym pewien problem. Nie zawsze pod-
pisują je odpowiedni lekarze. Był pomysł, po rozmowie z wiceministrem Neumannem, 
aby do pewnego poziomu wiekowego lekarz prowadzący nadzorował zdrowie zawodnika, 
a dopiero później, przy sporcie wyczynowym zajmowali się tym lekarze specjalistyczni. 
Są lekarze rodzinni, którzy znają dzieci od urodzenia i mogliby wydawać tego rodzaju 
zezwolenia. Proszę, aby w którymś z wolnych terminów wprowadzić taki temat do planu 
pracy lub połączyć go z podobnym.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Uwzględniam tę propozycję. Głos ma pani poseł Jagna Marczułajtis.

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Panie ministrze, panie przewodniczący, mam prośbę. Pani minister Mucha wprowa-
dziła szereg programów dla sportu powszechnego, które zaczęły funkcjonować w tym 
roku. Chciałabym, abyśmy w połowie przyszłego roku podsumowali działania związane 
ze sportem powszechnym – Mały Mistrz, Multisport i inne, również pod kątem tego, jak 
sprawdziła się współpraca z poszczególnymi województwami. To kluczowy element tych 
programów, aby była współpraca ministerstwa z niższymi szczeblami władz samorządo-
wych. Były sygnały, że niektórzy marszałkowie województw nie przystąpili do tych pro-
gramów. Chcielibyśmy poznać problemy, jakie się z tym wiążą i doprowadzić do sytuacji, 
w której te programy będą jak najefektywniej wykorzystywane. Sądzimy, że to dobre 
pomysły, należy je kontynuować.
Druga kwestia – chciałabym zaproponować, jako przewodnicząca komitetu konkurso-

wego „Kraków 2022”, jeśli państwo posłowie będą chcieli uzyskać informacje na temat 
stanu przygotowań w trakcie starań o igrzyska olimpijskie, bardzo chętnie przekażę 
taką informację podczas posiedzenia Komisji.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Czy jest jakiś termin pani poseł, który będzie kolejnym etapem aplikacji?

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Pierwszym terminem był dzień 14 listopada – to był dobry moment do zgłoszenia. Kolejny 
termin to 14 marca 2014 roku – do tego czasu musimy złożyć wniosek aplikacyjny.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Czyli koniec lutego.
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Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Tak, ale proszę wziąć pod uwagę, że w lutym będę uczestniczyła w programie obserwa-
cyjnym w Soczi. Może lepsza byłaby druga połowa marca?

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Na początku marca, aby efekt dyskusji był do wykorzystania.

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Po igrzyskach w Soczi, a przed paraolimpijskimi.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Przyjmujemy te uwagi. Głos ma pani poseł Małgorzata Niemczyk.

Poseł Małgorzata Niemczyk (PO):
Pragnę powiedzieć kilka słów w ramach uzupełnienia tematu. Wielu posłów pytało mnie 
już o komitet oporu, który powstał w Krakowie, oraz niechęć mieszkańców, jeśli chodzi 
o ZIO. Może przygotowalibyśmy informację dla posłów, którą przesłałaby nasza Komisja, 
zawierającą właściwe dane. Zaczynają być rozpowszechniane jakieś chore dane, rozpo-
wszechniane są pomiędzy naszymi posłami negatywne informacje na temat ZIO.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zaraz odniosę się do tego tematu. Poseł Jan Tomaszewski – bardzo proszę.

Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Panie przewodniczący, odniosę się  jeszcze do punktu nr 10, który poruszył pan poseł 
Matuszewski. Mówił o „Orlikach” sportów zimowych, a ja powiem o tych, które są przy-
gotowane dla sportów letnich. Obecny jest Roman Kosecki – przedstawiciel związku, 
poseł i prezes jednocześnie. O ile dobrze wiem, Roman przedstawi sprostowanie, jeśli się 
nie mylę, za prowadzenie idealnych „Orlików” w każdym województwie jest chyba odpo-
wiedzialny Stefan Majewski. Bardzo proszę zaprosić go na posiedzenie, jeśli to możliwe. 
Będzie on realizował idealne programy animacji w „Orlikach” w każdym województwie. 
Chciałbym, aby te działania przenieść na wszystkie „Orliki”. Proszę o zaproszenie Ste-
fana Majewskiego. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Myślę, że dyskusja pomiędzy Polskim Związkiem Piłki Nożnej, a Ministerstwem Sportu 
i Turystyki trwa. Z pewnością w naszej debacie uwzględnimy ten temat. Głos pana posła 
został odnotowany. Bardzo proszę, pan poseł Wontor.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Panie przewodniczący, panie i panowie posłowie, panie ministrze, wypowiedź pana prze-
wodniczącego zainspirowała mnie do zabrania głosu. Wspomniał on o kontroli w jed-
nym ze związków sportowych. O ile się nie mylę, obecnie prowadzonych jest wiele kon-
troli i wydawane są liczne wnioski pokontrolne, negatywne dla związków sportowych. 
Są różne sankcje. Rozmawialiśmy na ten temat dość dawno. Może ministerstwo przed-
stawiłoby informację,  jak wyglądają  jego działania pokontrolne? Pokazałoby to pozy-
tywne aspekty pracy ministerstwa. Jakie są konsekwencje kontroli i których związków 
dotyczą?
Gdy już mogę się wypowiedzieć, abym nie musiał jeszcze raz zabierać głosu, mogę 

swój wniosek dotyczący informacji o kontroli wycofać w duchu idei pana przewodniczą-
cego. Mam jeden warunek. Pan minister powiedziałby nam w dniu dzisiejszym parę zdań 
na ten temat, abyśmy się coś o tym dowiedzieli. Jeśli nie w dniu dzisiejszym, to może 
podczas najbliższego posiedzenia Komisji, abyśmy usłyszeli coś na ten temat od pana 
ministra. Źle o nas to będzie świadczyło, jeśli dziennikarz zada nam pytanie dotyczące 
tych kontroli, a członkowie Komisji nie będą w stanie odpowiedzieć.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zaraz oddam głos panu ministrowi. Czy jeszcze ktoś ma uwagi do planu pracy? Poseł 
Roman Kosecki nieśmiało podnosi rękę.
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Poseł Zbigniew Pacelt (PO):
Z reguły jest nieśmiały.

Poseł Roman Kosecki (PO):
To prawda. Odpowiadając na pytanie, rzeczywiście przygotowany jest program zagospo-
darowania szesnastu „Orlików”. Trwa dyskusja z ministerstwem. Jako PZPN jesteśmy 
przygotowani do wdrożenia programu, ale muszą zaistnieć odpowiednie warunki. Jeśli 
będzie taka potrzeba, mogę dostarczyć informacji na ten temat.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Kto jeszcze z państwa chce zabrać głos? Panie ministrze, czy coś pan wie na temat tej 
kontroli?

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Nie chciałbym wypowiadać się za inne organy państwa. Trwa kontrola – poczekajmy 
na jej wyniki.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Panie ministrze, czy wiadomo, po co te organy weszły na teren związków?

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Proszę zadać to pytanie tym, co weszli – czyli żandarmerii.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Panie ministrze, ale sprawa dotyczy sportu.

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Jednak to nie ja prowadzę tę kontrolę.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Panie przewodniczący, sam pan widzi, że mój wniosek musi zostać podtrzymany.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zwrócę się do ministra obrony narodowej o informację na piśmie. Podejrzewam, że będzie 
lakoniczna na tym etapie prowadzenia śledztwa.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Zdaję sobie sprawę, że nie usłyszymy w dniu dzisiejszym szczegółów. Dobrze byłoby, 
abyśmy wiedzieli, dlaczego zostało wszczęte postępowanie. Przecież to są informacje 
jawne. Proszę poddać mój wniosek pod głosowanie, abyśmy mogli stwierdzić, że więk-
szość Komisji nie chce na ten temat rozmawiać.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
To nie  jest prawda. Chcemy dyskutować na ten  temat. Powiedziałem, że skierujemy 
prośbę do ministra obrony narodowej o informacje, bo od niego trzeba je uzyskać. Będą 
one dostępne na piśmie. Jeśli będzie coś, co można omówić szerzej, to zrobimy to podczas 
posiedzenia Komisji. Z pewnością zrobimy to po przeprowadzeniu kontroli, którą obec-
nie prowadzą odpowiednie służby. Obecnie mogę zaprosić ministra obrony narodowej 
i np. prokuratora, który z pewnością powie, że dla dobra śledztwa nie powie nic. Nie chcę 
takiego punktu wprowadzać do planu pracy, bo na tym etapie jest to bezprzedmiotowe.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Ale tak nie jest…

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Zwrócę się z pismem, aby dowiedzieć się, czy posłowie mogą uzyskać informację o tym, 
co złego dzieje się w związkach.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Mój wniosek był skierowany do ministra sportu i turystyki, a nie do ministra obrony 
narodowej.

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Panie pośle, co ja mam panu powiedzieć? To nie ja prowadzę kontrolę.
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Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Chodzi o to, abyście zaczęli interesować się tym, co się dzieje w polskim sporcie.

Podsekretarz stanu w MSiT Tomasz Półgrabski:
Czym? Kontrolą? Gdy się zakończy, poznamy jej wyniki.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Panie ministrze, to nie jest pana resort, proszę nie prowadzić takiej polemiki z panem 
posłem, bo sytuacja tylko się zaogni. Czy są jeszcze inne uwagi odnośnie do porządku?

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Panie przewodniczący, przedstawiłem wniosek formalny.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Dobrze. Przystępujemy do głosowania. Rozumiem, że w styczniu chciałby pan wprowa-
dzić punkt – informacja ministra obrony narodowej na temat toczącej się sprawy.

Poseł Bogusław Wontor (SLD):
Ministra sportu i turystyki.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Ministra sportu i turystyki – uważam, że jest to bezprzedmiotowe, ale poddam ten wnio-
sek pod głosowanie. Kto jest za tym, aby wprowadzić ten punkt do planu pracy w stycz-
niu? (5) Kto jest przeciw? (8)
Ten  punkt  nie  wszedł  do planu  pracy  w styczniu.  Zapowiadam  jednak,  że zaraz 

po kontroli otrzymają państwo informację ministra obrony narodowej z udziałem mini-
stra sportu i turystyki na ten temat.
W dniu dzisiejszym zwrócę się do ministra obrony narodowej, który jest właściwy 

w tej sprawie, z prośbą o udzielenie nam informacji na temat tej kontroli. Wszyscy z pań-
stwa jeszcze w tym roku będą mieli w formie pisemnej udostępnioną tę informację. Czy 
są jeszcze jakieś uwagi? Nie słyszę zgłoszeń. Poddamy teraz pod głosowanie plan pracy 
Komisji wraz ze wszystkimi uwagami.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Mam jedno pytanie. Rozumiem, że przedstawiciele stowarzyszeń kibiców będą zapro-
szeni? Nie składałem w tej sprawie wniosku formalnego, bowiem tak jak przy „Orlikach” 
powiedział pan, że to jedynie przeoczenie.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Jeśli tylko strona społeczna wyrazi chęć obecności podczas posiedzenia Komisji, to będzie 
zaproszona.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Rozumiem, że zaproszenia do stowarzyszeń będą wysłane?

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Nie ma problemu, aby zaprosić ogólnopolskie stowarzyszenie kibiców.

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Jedno wystarczy.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Wielokrotnie z jego przedstawicielami się spotykałem. Za te spotkania byłem w mediach 
krytykowany. Przypominam,  że w dniu  dzisiejszym  rozpoczynamy  prace  podkomisji 
w tym zakresie. Zapraszam wszystkich serdecznie.
Przegłosujemy teraz plan pracy wraz ze wszystkimi zmianami. Kto jest za przyjęciem 

planu pracy na pierwsze półrocze roku 2014? (13) Kto jest przeciw? (0) Kto wstrzymał 
się od głosu (0) Dziękuję.
Stwierdzam, że Komisja przyjęła plan pracy na pierwsze półrocze roku 2014. Dzię-

kuję za udział panu ministrowi.
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Poseł Jan Tomaszewski (PiS):
Panie przewodniczący, to ostatnie posiedzenie w tym roku. Inne Komisje jakoś uroczy-
ście to obchodzą. Pan przewodniczący jest z Krakowa?

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (PO):
Jutro będzie ostatnie posiedzenie Komisji w tym roku.

Przewodniczący poseł Ireneusz Raś (PO):
Proszę państwa – informacja. W związku z tym, że w gorącym tygodniu budżetowym 
może się nam nie udać już spotkać, pan minister wyszedł z inicjatywą przeprowadzenia 
spotkania na Stadionie Narodowym. Proponuję, aby kto chce uczestniczyć w spotkaniu 
opłatkowym, spotkał się tam z nami. To sportowa sceneria, właściwa naszej Komisji. 
Bardzo proszę, aby sekretariat zadzwonił do wszystkich posłów i zapewnił transport 
na stadion. SMS-y zostaną wysłane jeśli chodzi o godzinę wyjazdu. Dziękuję bardzo.


